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פרשת תרומה

להיות אמיתי עם זולתו. שיהיה תוכו 
כברו. פנימיותו כפי שמראה בחוץ !

טהור  זהב  אותו  "וציפית  מהפסוק:  נלמד 
מבית ומחוץ תצפנו" (פרק כה-יא)

ודרשו חז"ל: "מבית ומחוץ תצפנו" - אמר רבא, כל תלמיד 
חכם שאין תוכו כברו, אינו תלמיד חכם. אביי ואיתימא רבה 
בר עולא אמר: נקרא נתעב, שנאמר (איוב טו): "אף כי נתעב 

ונאלח איש שותה כמים עולה" (יומא עב:)
עושה  ביתי  בקרב  ישב  "לא  קא-ז)  (תהלים  הפסוק  על 
רמיה" דרשו חז"ל: כך אמר הקב"ה, כל מי שהוא להוט 
אחר השקר אינו ראוי לדור בעולמי, מפני שאני בראתי 
העולם באמת. שאלמלא כן לא היה העולם מתקיים ואין 

שקר דר אצל אמת.
כמה  אחת  על  פ"א):  תמים  (בשפת  חיים  החפץ  מוסיף 
וכמה שיש לו להזהר שלא יתערב בדבריו שום דברי מרמה 
עבור  אותו  קורא  והקב"ה  בלב,  ואחד  בפה  אחד  שהוא 
זה בשם "רע", ואיתא בתנד"א (פט"ו): חורשי רע ומהפכי 
דברים ומפטירי שפה ומחליקי לשון, עליהם הכתוב אומר 
(תהלים לה-ו) "יהי דרכם חושך וחלקלקות"... על כן, החפץ 
בטובתו ילך בתמימות ויזכה לישב במחיצתו של הקב"ה כמו 

שנאמר (שם טו, א-ב) "ה' מי יגור באהליך... הולך תמים"...
לאדם  "אסור  ה"ו):  דעות  מהלכות  (פ"ב  הרמב"ם  כתב 
להנהיג עצמו בדברי חלקות ופיתוי. ולא יהיה אחד בפה 
ואחד בלב, אלא תוכו כברו..." ולכאורה צ"ע ממה שכתב 
(פ"ה מדעות הי"ג) "משאו ומתנו של תלמיד חכם באמת 
ובאמונה... אומר על לאו לאו ועל הן הן, מדקדק על עצמו 
בחשבון"... ומשמע שאין זה לכל העולם אלא רק דרכם של 

תלמידי חכמים ולא כמפורש בהלכה הקודמת?!
ותירץ הגאון רבי אברהם ארלנגר שליט"א (בספרו ברכת 
אברהם - ב"מ): בהלכה ראשונה מדובר כשנגרם ע"י דיבורו 
הזק או צער לחברו. אך בהלכה השניה מדובר על דרכו 
של תלמיד חכם להיות אמיתי בדיבורו גם אם אין בזה 

כל הפסד לזולת.

 

 

 
 
 

 
 
 
 

 
 
 
 
 
ץ 
מו

שמחה וצער יחדיו...
בשנות השואה האיומה קיבל הגאון רבי אליהו מאיר בלוך זצ"ל 

וארבעת  רעייתו  משפחתו,  כולל  טלז,  שקהילת  המרה  הבשורה  את 
ילדיו, נספו ע"י הרשעים. בשמחת תורה, אחרי הוודע האסון, ראו 

שרבי אליהו מאיר רוקד ושמח בכל לבו ומאודו.
ניגש אליו מאן-דהו ואמר לו: "רבי, אתה ודאי לא באמת שמח. 
אתה רק מעמיד פנים כאילו אתה שמח. כי איך אפשר לשמוח כאשר 

פגע אסון כה גדול באשתך וארבעת ילדיך?"
בעקבות שאלה זו נשא רבי אליהו מאיר שיחה בישיבה (טלז) ואמר: 
שלי  והריקוד  שהשמחה  באמת,  לשמוח  יכולתי  שלא  שחושבים  "יש 

בשמחת תורה לא היו אמיתיים, אבל האמת היא ש"עוז וחדוה במקומו".
והוסיף: מסופר במדרש, שכאשר הלך אברהם אבינו לעקידה, זלגו 
עיניו דמעות והלך בשמחה. יש להבין: איך יתכן שמצד אחד בכה 
היא,  שהאמת  אלא  שמחה?  היתה  הזמן  ובאותו  צער,  של  בדמעות 
שהאדם ניחון בשתי רגשות גם יחד. אדם יכול לשמוח, ובאותו זמן 
לקרבן,  בנו  הולכת  על  דמעות  הזיל  אבינו  אברהם  להצטער.  גם 
ובאותו הזמן קיים את תפקידו בשמחה בעצם הולכת בנו לקרבן. כך 
אני דואב את מות משפחתי שאני זוכר יום ולילה. ואני עושה כן גם 

כשאני שמח בשמחת התורה, בלב שלם ושמחה אמיתית".
במחיצתם
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"שמא אין כולו אמת..."
כאשר הדפיס הגאון רבי שלמה זלמן אויערבאך זצ"ל בצעירותו את 

ספרו "מאורי אש" על עניני חשמל בשבת, קיבל הסכמות מכל גדולי 
ירושלים וביקש גם את הסכמתו של הגאון רבי יוסף חיים זוננפלד זצ"ל.

מחמת גילו המופלג של רבי יוסף חיים התאמץ לראות את גליונות 
הספר אף שעיניו כבדו מזוקן וראייתו נחלשה. משנוכח לראות את 
בקיאותו וסברותיו של רש"ז כתב לו הסכמה לספר והאריך בהלל 

ושבח על המחבר.
אך רש"ז בענוותנותו לא הדפיס הסכמה זו, משום החשש שמא רבי 
יוסף חיים לא היה שלם בלבו עם הדברים שכתב, ורק נתכוון לפייסו 

בזה ולעודדו. וממילא כל מה שאין כולו אמת טהורה אין רצונו בזה.
עפ"י שלמי מועד



ומעלה  גדולה  זכות 
מהממון  להפריש  נשגבה 

והנכסים לצרכי צדקה !
נלמד מהפסוק: "דבר אל בני ישראל 

ויקחו לי תרומה" (פרק כה-ב)
כתבה  מדוע  המפרשים:  קושיית  וידועה 
"ויתנו"?  בלשון  ולא  "ויקחו"  בלשון  תורה 
ותירץ הגרי"ד סולובייצ'יק זצ"ל (בספרו בית 
הלוי) כי לאמיתו של דבר, מה שיש לו לאדם 
לצדקה.  שנותן  חלק  אותו  רק  הוא  בממונו 
זה  אין  הרבה,  ממון  לאדם  לו  שיהיה  ויתכן 
אצלו.  "מופקד"  רק  אלא  שלו  ממון  נחשב 

וכדברי  ממש  שלו  זהו  לצדקה  שנותן  מה  ורק 
חז"ל (ב"ב יא) על מונבז המלך, עיי"ש. נמצא 
לעצמו  לקיחה  בעצם  היא  שהנתינה  איפוא, 

ומתאים הלשון "ויקחו".
המדרש  בבית  פעם  דרש  מקלם  המגיד 
בהורודנא ואמר את הדברים הבאים: העולם 
אומרים כי הקמצן סופו שמשלם ביוקר על 
כל דבר שרוכש בעולם הזה. ואילו אני אומר 
כי גם בענייני עולם הבא הוא משלם ביוקר.

לדוגמא: מתכנסים עסקני ציבור לאסיפה 
בדבר צדקה למשפחת עני ואביון. אם האדם 
הוא נדיב לב, אזי כאשר רק שומע על דבר 
האסיפה, מיד מהרהר בלבו כי וודאי דבר נכון 
ונצרך הוא, וכי הוא יהיה הראשון לתרום 
חמישים רובל לענין זה. גם בבואו לאסיפה 
מכספו  להפריש  ממנו  כשדורשים  מיד 
למען המטרה הקדושה, נענה ברצון ואומר: 
בשמחה אתן! לאחר מכן מוציא מכיסו סך 

חמישים רובל ומעניקם לגבאי הצדקה.
מעתה, צא ולמד: אדם זה לא הוציא אלא 
חמישים רובל, אבל שכרו בעולם הבא ישולם 
לו בעד מאה וחמישים רובל. כי יצטרפו אל 

נתינתו גם את שתי המחשבות הטובות שחשב 
בטרם הנתינה, שהרי מחשבה טובה הקב"ה 

מצרפה למעשה.
דבר  את  בשומעו  הקמצן,  כן  לא  אך 
הזה  המיותר"  ה"כינוס  על  יכעס  האסיפה, 
לדעתו. ויחליט נאמנה כי הוא לא ילך ולא 
יתן! אחר כך בשל הבושה מפני "מה יאמרו" 
נאמן  ועדיין  לכינוס,  לבוא  הוא  גם  נאלץ 
הוא להחלטתו כי לא יוציא פרוטה מכיסו. 
תוכחה  בדברי  עליו  שכופין  הוא  דבר  סוף 
ומוסר, וגם הוא נותן חמישים רובל, בדיוק 

כמו רעהו הנדבן.
אבל הבדל גדול קיים ביניהם: האחרון כבר 
לא יקבל בעולם הבא כי אם עבור חמישים 
כי  הנה  למעשה.  נתן  אשר  הללו  הרובלים 
כן, גם בשכרו של הקמצן לעולם הבא, סופו 
הוא משלם ביוקר. על כן - סיים המגיד - 
מוטב כי ישכיל האדם להזדרז ויפריש צדקה 

מתוך שמחה ורוחב לב.
שנינו במשנה (במסכת שקלים ב.): באחד 
באדר משמיעין על השקלים ועל הכלאים. 
זו  אמרה  זצ"ל:  דושינסקי  מהרי"ץ  ביאר 
ישראל  בני  ליבות  ולעורר  ללמד  באה 
על גודל חיוב הצדקה שיש להחזיק תורה 
ולומדיה, אבל משמיעין גם על ה"כלאים" 
- שלא יקח כספים מאלו אשר הונם בא 
יהיה  שלא  וכיו"ב.  שבת  וחילול  מעבירות 
מעורב בממון שום כלאים ותערובת זרה, 

כי אם כסף טהור ומזוקק.
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הכל לצדקה...
עשיר מופלג ביקר פעם אצל הצדיק רבי נחום מצ'רנוביל זצ"ל. נתן לו העשיר 

דמי פדיון בסך 300 רובל. שעתו של הצדיק היתה דחוקה עליו חובותיו. עלו מעלה 
ראש. שמח, איפוא, הגבאי שמחה גדולה, כי הנה יוכל עכשיו לשלם את כל החובות 

בבת אחת.
ואכן, לפנות ערב נכנס הגבאי לרבי נחום, לבקש את הכסף כדי לשלם לבעלי 

החוב. אך לתדהמתו לא נותרה פרוטה שחוקה בידו של הרבי. את הכל פיזר לצדקה.
שאלו הגבאי: היתכן? בעלי החובות דוחקים. השעה דחוקה ומפזרים הכל לאחרים?

השיבו רבי נחום: גם אני כמוך חשבתי בתחילה לקחת את הכסף ולשלם לבעלי 
החובות. אבל שאלתי את עצמי, האם בגלל היותי בעל חוב נותנים לי את הכסף? 
הרי ישנם הרבה בעלי חובות בעולם... נותנים לי כדי להרבות בצדקה והיאך אקח 

את הכסף לעצמי?
חס"מ

ון 
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"להציל כמה שאפשר"...
תושב חו"ל הגיע להגרי"ז סולובייצ'יק זצ"ל ואמר לו שיש לו עבורו מאה 

דולר לצדקה. והמשיך לשוחח איתו בענין אחר. שאל אותו הגרי"ז: "מה עם הכסף 
שאמרת"? השיב לו "שכחתיו במלון". שאלו: "וכמה יש לך עכשיו בכיס?? חיפש הלה 

ומצא עוד כמה דולרים ונתנו לגרי"ז.
תמהו בני הבית על הנהגה זו. הסביר להם הגרי"ז: "ברגע שאמר שיש לו הכסף 
הכסף  את  להביא  שישכח  חשש  ויש  צדקה,  גבאי  זה  מיד  נעשיתי  הרי  עבורי, 

שאמר, והנני מחוייב להציל כמה שאפשר מכספי צדקה".

ה 
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"עדיף צדקה מספק, מספק עבודה זרה"...
תלמיד התלווה לגאון רבי בן ציון אבא שאול זצ"ל בדרכו. והנה לפניהם עני 

פושט יד לצדקה. פשפש רבי בן ציון בכיסיו ולא מצא מעות. ביקש ממלווהו אם 
יכול להלוות לו כדי ליתן לעני.

הלוה התלמיד, אך הביע תמיהתו: היכן נצטוינו ללוות עבור קיום מצות צדקה? 
מה עוד שספק גדול אם לפנינו עני הגון.

השיב רבי בן ציון: "הרי גמרא מפורשת היא (כתובות סח.) שהמעלים עיניו מן 
הצדקה הריהו כעובד עבודה זרה. נניח שהוא ספק עני. מוטב שאכשל בצדקה לעני 

שאינו הגון, ולא אכנס לספק עבודה זרה"...!
יגילו במלכם

רי 
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"גם המלצה לא אתן"?
כשישב פעם הגאון רבי אליעזר יהודה פינקל זצ"ל בביתו של הגאון מטשיבין - 

רבי דוב בעריש וויידנפלד זצ"ל ושוחחו בד"ת, נכנס עני שעמד לחתן את בנו וביקש 
מהרב מטשיבין שיכתוב לו מכתב המלצה. ומיד כתב.

שאל אותו רבי אליעזר יהודה: הרי יש לעצמו ישיבה ואיך מעניק 'המלצות' לכל 
דכפין כי שמע מהחפץ חיים שבמצב כזה אינו מחוייב?

השיב לו רבי דוב: "ומה אוכל לעשות, בטשיבין היתי גביר בעצמי ואז כשבא אלי 
עני הענקתי לו מתנה הגונה, אבל היום אין לי כסף בעצמי, ואין לי גבאים לבקש 

מהם לדאוג עבור העניים, אז ברצונכם שגם המלצה לא אתן"?!
שר התורה
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"כסף כשר - לצדקה!"
בדרכו  זצ"ל  שטיינמן  להגראי"ל  התלויתי  הפעמים  באחת  תלמיד:  סיפר 

מהישיבה לביתו. והנה הבחין הרב שטיינמן בשטר כסף מונח על הריצפה לפניו. 
הוא הזדרז להרימו ויעד אותו לצדקה. שאלתי אותו: "תורה היא וללמוד אני צריך, 

הרי מדינא אפשר לזכות בו לעצמו כי שייכת למוצא, ומדוע הקדישו לצדקה"?
השיב לי הרב שטיינמן: "דע לך שזה הכסף הכשר ביותר! זו פרנסה שנשלחת 
לאדם מן השמים ולכן כדאי להדר ולתת ממנו צדקה". והוסיף לבאר דבריו: "כל 
כסף שמקבלים על עבודה, יש בו חשש גזל, שמא העבודה לא היתה מושלמת. 
מלבד דמי "שידוך" ו"מציאה". בהם אין שום חשש, שכן תשלום השידוך אינו על 
העבודה אלא על התוצאה, וכסף המציאה אף הוא אינו שכר, אלא שהתורה קבעה 
כי ניתן לקחתו. מה שנהגו לתת צדקה, בכסף שמוצאים, אין זה מחמת חשש שאולי 
אין לקחת אותו. אלא אדרבה, דוקא משום שזהו ודאי כסף כשר, כדאי לקיים בו 

מתוך מאמרמצוה בהידור"!



זכות גדולה לגבות מעות מן הציבור לצרכי 
צדקה!

את  תקחו  לבו  ידבנו  אשר  איש  כל  "מאת  מהפסוק:  נלמד 
תרומתי" (פרק כה-ב)

לומדים המפרשים רמז מכאן אף למגביות לצרכי צדקה שמצווים ישראל, 
כיצד עליהם להתרים את הציבור, דאף כי אמנם הנותן בעצמו מעות לצדקה 
אינו צריך ליתן דוקא לשם המצוה, אלא גם אם הפריש מעות לצדקה על 
מן  הגובה  מקום,  מכל  ח.),  (פסחים  גמור"  צדיק  זה  "הרי  בנו  שיחיה  מנת 
שנאמר  הוא  האישית.  להנאתו  ולא  שמים  לשם  כן  לעשות  עליו  הציבור, 

"ויקחו לי תרומה" - לי לשמי.
על  מובא  זצ"ל)  זייצ'יק  חיים  (להג"ר  ח"א   - תפלה"  "ואני  בספר 
החפץ חיים שפעם שמע כי באחת המדינות החליטו לבטל את המנהג 
לקבל את האורחים המשולחים מטעם ישיבות ומוסדות צדקה, הבאים 
להתרים לטובת הכלל והפרט. במקום זה ייסדו "וועד" שיקבל קודם 
כפי  סכומים  הדואר  דרך  ישלחו  והם  המוסדות,  מן  ובקשה  המלצה 

שיחליט הוועד.
הזדעזע החפץ חיים לשמוע זאת, הוא הרעיש את דעת היהודים בעולם. 
בל יעיזו לעשות פירצה זו בחומות ישראל. שהרי יסוד החסד הוא קיומו 
של כלל ישראל, ושורשו נמשך עוד מאבותינו הקדושים, וזהו עיקר היסוד 

של עם ישראל שהם רחמנים בני רחמנים.
ההפסד הגדול העלול להווצר מתקנה זו - אמר החפץ חיים - אינו 
דוקא לגבי סכום התרומות של התורמים שיתמעט ויקטן, אלא שעל ידי 
כן יעקר מן השורש מדת החסד והרחמים שכל כך מושרש בעם היהודי. 
ומלבד זאת הרי על ידי שהמשולחים באים לבקר אצל הנדיבים, הם 
מביאים ברכה לבתים, בכך שהם בקשר עם הרבה אנשים ועל ידי זה 
מתרבה ונפוץ בקרב עם ישראל תורה ומדות טובות, שזה ענין נשגב 

בפני עצמו.
התורמים  בתי  על  והנצרכים  העניים  שבהתדפקות  חיים,  החפץ  והוסיף 
ישנה משמעות חינוכית ומוסרית עמוקה, שכן הגביר צריך לראות לנגד עיניו 
מראה של עני המעורר בו את ההרגשות והמדות התרומיות וזה חינוך גם 
לכל בני ביתו. שאם לא כן, מנין ידע הדור הצעיר על קיומה של מדת 
החסד אם לא יראו בעיניהם במראה האורחים, אשר הוריהם עומדים 
לשרתם ולהעניק להם. וכיצד יוכלו להתעורר אי-פעם לרחמים אם לא 

יווכחו לראות בדלותו וצערו של העני.
ידועה אמרת חז"ל (בבא בתרא ט.): "גדול המעשה יותר מן העושה". 
מדוע באמת גדולה מעלת המתרים יותר מן התורם. הרי התורם מקריב 
שהיה  ההנאה  על  הוא  מוותר  ובנתינתו  להשיגו,  ועמל  שטרח  מכספו 
יכול להנות מכספו. לא כן המתרים. הוא אינו מוותר על דבר ממשי 

מרכושו כמו התורם?!
לרעהו  איש  בספר  הבאנו  (חלקם  זו  שאלה  על  נאמרו  רבים  תרוצים 

ח"ב-שפו).
יחזקאל  רבי  הגאון  זאת  שהסביר  כפי  לתרץ  יש  בפשטות  אכן 
אברמסקי זצ"ל לאחד הגבירים (ששאלו שאלה זו והתנה תרומה של 
חמישים אלף רובל בתשובה שיקבל) ואמר לו כי בוודאי שכר התורם 
בשעה  לי  שהיו  הלב  ודפיקות  "הבושה  אך  תרומתו.  על  מאוד  גדול 
שבאתי לדפוק על דלתות ביתך לבקש סכום נכבד כזה, דפיקות אלו 

עולות יותר מחמישים אלף רובל"...
זצ"ל:  כהנמן  הגרי"ש  פוניבז'  ישיבת  ראש  של  בפומיה  מרגלא  והיה 
ויחיד  אחד  "משולח"  רק  לה  יש  שדרי"ם.  שולחת  אינה  פוניבז'  "ישיבת 
(והכוונה לעצמו). הידעת מדוע? לפי שיצטרכו לשלם למשולח אחוז גבוה 
מאוד ולא ישאר כמעט מאומה. כי לדעתי כל כמה שיתנו לו, זה עדיין לא 
מספיק. כמה שנשלם לו, לא יהיה בו משום פיצוי הולם עבור העלבונות 

והבזיונות שיספוג במהלך עבודתו"...
וכ"ק האדמו"ר רבי ברוך מסערט ויז'ניץ זצ"ל היה אומר בשם חותנו כ"ק 
המהרי"ד מבעלז זצ"ל את האמרה הבאה: "אדם שהלך לאסוף כסף עבור 
נצרכים בארבע קצות העיר, הרי זו סגולה שתכפרו לו עוונותיו, ואפילו 

העבירות החמורות ביותר כמו חיובי כרת רח"ל!".

ו 
"אל תעז לפרוש...!"

סיפר הגר"מ שפרינצלס שליט"א: "מעשה בגבאי 
צדקה של "קופת העיר" שעבר תקופה קשה בעבודתו. 
בצר לו, נכנס להגראי"ל שטיינמן זצ"ל וביקש רשות 
מלים  לו  אמר  שטיינמן  הרב  אך  ממשרתו.  לפרוש 
לא שיגרתיות: "אל תעז לפרוש, אתה לא יודע ממה 

אתה ניצול"!
וואלף  הרב  על  לו  לספר  שטיינמן  הרב  "הוסיף 
רוזנגרטן זצ"ל משוויץ, (אביו של רבי יצחק שליט"א)  
נכרי  עסקים  מנהל  בידי  עסקיו  כל  את  שהפקיד 
עול  מכל  לגמרי  משוחרר  היה  עצמו  והוא  בשוויץ, 
הניהול ולא ידע מימינו ומשמאלו מהקורה בעסקיו 
הענפים, אלא השקיע את כל כולו אך ורק בעבודת 

הצדקה להיות עושה ומעשה.
"משהגיע לגיל מסויים, החליט הרב רוזנגרטן לעזוב 
משפחתו,  מבני  לאחד  והעבירה  הצדקה  מערך  את 
מנהל  הגוי  מת  יום  באותו  ממש  הפלא,  למרבה 
העסקים, והרב רוזנגרטן הוכרח להכנס לעסקיו שלא 
הצדקה,  עם  שהתעסק  זמן  שכל  התברר,  בטובתו. 
העסקים  את  עבורו  שינהל  לגוי  חיות  נתן  הקב"ה 
והוא יחיה על מי מנוחות להיות פנוי למען הצדקות... 
אבל ברגע שעזב את הצדקה, נפל עליו העול הכבד 

של ניהול העסקים...
"בכך התכוון הרב שטיינמן לחזק את גבאי הצדקה 
שביקש לעזוב את תפקידו, כי אף פעם אי אפשר  
לדעת אלו בעיות וכמה עוגמת נפש נמנעות ממנו, 

רק בגלל שהוא מתעסק עם צדקה".
מתוך מאמר

 

 

ם 

פרוסה עם ברכה...
פעם דיבר ראש ישיבת פוניבז' - הגאון רבי 

יוסף שלמה כהנמן זצ"ל על ליבו של עשיר יהודי 
מחו"ל שיתרום ללומדי תורה. שאל האיש שתרם 
מה  רבינו,  ילמדנו  בישראל:  למפעלים  ימיו  כל 
ההבדל יש בין תרומה לשיבת פוניבז' ובין תרומה 
לארץ  הולך  הכסף  המקרים  בשני  הלא  לקק"ל? 

ישראל?!
השיב לו הרב מפוניבז' ברמיזא: "אכן, זו פרוסה 
עם  פרוסה  זו  אלא  לאכילה,  פרוסה  וזו  לאכילה 
את  האיש  הבין  ברכה..."  בלי  פרוסה  וזו  ברכה, 

המענה המחוכם ופתח ארנקו בעין יפה..
ומעשה בעשיר מיהודי עיירת פוניבז', שהיו עסקיו 
בחכירת פרדסים ושיווק פירותיהם, וכל שיחו ושיגו 
תמיד בעניני "פרדס" הקרוי בניב היידישאי של יהודי 
ליטא "סאָד". יום אחד פגש אותו הרב כהנמן ברחוב 
העיר. אמר לו: "יש לי עבורך סוד, עלה אלי הביתה 

ונדבר מזה"...
כסבור היה האיש שהרב מפוניבז' אומר "סאָד" 
לחכירה.  פרדס  איזה  לו  להציע  בוודאי  ומתכוון 
נזדרז ובא תוך שעה קלה אל בית הרב. לחש לו 
"הנה אגלה לך את הסוד...  הרב כהנמן באזניו: 
זקוקה  הישיבה  גדולה...  במצוקה  שרויים  אנו 

לכסף"...
על  ותיכף  מהרעיון...  מאוד  נהנה  הגביר,  נתחייך 
ביד  תרומתו  את  השולחן  על  והניח  הוציא  אתר 

רחבה.
הרב מפוניבז'



(לרגל יום השלושים להסתלקותו של הגאון רבי יצחק יחיאל 
יעקובוביץ זצ"ל - רבה של הרצליה).

היה זה בשנת תשי"ט, לאחר העליה הגדולה מתימן, [שכידוע, 
פקידים פורקי-עול מהשלטון דאז, העבירו רבים מהם על דתם, 
והוציאום לתרבות רעה, רח"ל. ורק קומץ קטן מהם נותרו שומרים 
בהרצליה  גרה  תקופה  באותה  אבותם].  ומסורת  יהדותם  על 
'משפחת נקש'. אֵם המשפחה עלתה לבדה, בעלה נפטר בתימן. 
ועִמה עלו חמישה ילדים שהגדולה שבהם היתה בת ארבע-עשרה. 
האם גידלה אותם לבד, ללא משען ומשענה. מצבם הכלכלי היה 
'אור  בסמינר  למדה  'שרה'  ששמה  הגדולה,  הבת  מנשוא.  קשה 

החיים' בבני-ברק.
בתחילת חורף תשי"ט החלה שרה לא לחוש בטוב, וכך נמשך 
סף  על  והיתה  הכחילה  השיעור  בשעת  אחת  שפעם  עד  הדבר 
עילפון. הריצו אותה באמבולנס לבי"ח 'בילינסון', לאחר בדיקות 
הרופאים  גדולי  עם  בהתייעצות  בלב.  קשה  מום  אצלה  התגלה 
החזו"א  מרן  של  [אחיינו  זצ"ל  גריינימן  שמריהו  הג"ר  עם  יחד 
זצ"ל - שאז בכל ענייני הרפואה השכימו לפתחו] הוכרע כי צריך 
היתה  המשפחה  אם  עקא,  דא  אך  בארה"ב.  לבוסטון  להטיסה 

אשה חלשה ולא היה שייך שהיא תיסע.
ביקש רבי שמריהו מרבה הצעיר של הרצליה - שהיה אז בסך 
הכל בן 29 - הגאון רבי יצחק יחיאל יעקובוביץ [זצ"ל שהסתלק 
זה עתה לעולמו] להירתם לענין ולנסוע לארה"ב עם החולה. טען 
רבי יצחק יחיאל: 'איך אעזוב את הישיבה שאני מוסר בה שיעור 
יומי?' [הוא היה ר"מ בישיבת השרון]. אמר לו רבי שמער'ל: 'אתה 
תיסע ואני אגיד שיעור במקומך'. רבי יצחק היסס מאוד, הנה 
יש לו בבית אשה וילדים קטנים, ואולם, מאידך, הרי בת עירו 
במצוקה נוראה, ואולי זה מה שהקב"ה תובע ממנו, להתמסר לכל 

אחד ואחד מבני העיר כאילו זה ילדו שלו.
מחשבה זו הכריעה את הכף ורבי יצחק החליט לנסוע.

* * *
הדבר היה כרוך בפעילות גדולה, לא רק עצם הנסיעה אלא גם 
להשיג את המימון לנסיעה. קבע רבי יצחק פגישה אצל מנכ"ל 
ראש הממשלה דאז, שהשיג לו שני כרטיסים לארה"ב. הנסיעה 
נקבעה לחודש טבת תשי"ט. כשהניתוח אמור להתבצע בבוסטון. 
מבוסטון  האדמו"ר  אצל  בארה"ב  אכסניה  לסדר  הצליח  אח"כ 

זצ"ל, שאירח אותם באופן נפלא.
הניתוח, כאמור, היה בטבת. ההחלמה והטיפולים נמשכו כמה 
חודשים [ואגב: השהות שם היתה קשה ביותר מבחינת ההלכה. 
שמירת שבת, התפילות וכיו"ב, דרשו מאמץ מיוחד בגלל תנאיי 

המקום] בינתיים דאג רבי יצחק להכניס אותה לבית הספר 
המקומי. והיה מטפל בה במסירות עצומה, מכין עמה שיעורי 

בית וכדו' דבר יום ביומו.
שהיתה  סיפר  הוא  מצדו.  מופלאה  התמסרות  היתה  בשבתות 
שבת אחת, שהיה צריך ללכת שעה וחצי - כל צד - כדי להתפלל 
במנין עם ספר-תורה כשר. כך התעכב שם כחצי שנה! עד אחרי 
חודש סיון כאשר את חגי הפסח ושבועות הוצרך לחוג בגולה, 
כשבביתו נשארו אשתו והילדים. בחודש תמוז חזרו בשעה טובה 
כאשר הנערה ברוך השם בריאה וחזקה. לאחר כמה שנים גם 
שכונה  לרב  נעשה  שאח"כ  חשוב,  לבחור  אותה  להשיא  דאג 

בהרצליה.
* * *

חלפו 25 שנה. שרה כבר זכתה להעמיד משפחה של בני תורה 
ולפתע חלתה במחלה הנוראה ל"ע, שנמשכה כשנה. חודשים רבים 
אושפזה בבי"ח 'תל השומר' ורבי יצחק נסע יום יום לבקרה, עד 
כל  את  עוזב  הרצליה  העיר  שרב  כך  על  השתוממו  שהרופאים 

עיסוקיו ומגיע מידי יום ביומו.
בשנת תשמ"ה הלכה שרה לעולמה, ורבי יצחק היה מאוד שבור 
ורצוץ. בנו שיחי' מספר שלאחר ההלוויה אמר לו רבי יצחק שמה 
שקרה כאן מאוד מעציב ושובר, אחרי שכל כך הרבה השקענו 
התלאות  כל  אחרי  נחת  ברוב  מאושרת  לראותה  וצִפינו  בה, 
שעברה. "איני יודע חשבונות שמים" - אמר - "אבל אספר לך 
דבר אחד שמחזק אותי. כשחזרתי בשנת תשי"ט מארה"ב, הגעתי 
כשבאתי  בירושלים.  בית-וגן  בשכונת  שהתגוררה  לאמי  לשבת 
וממקומו  זצ"ל,  אברמסקי  הגר"י  שם  היה  שבת  בליל  להתפלל 
במזרח הרים את שתי ידיו ואמר לכולם בקול-רם: "ראו, ראו 
מקדש שם שמים!" ואם נעשה כאן קידוש השם, השאר אינם 

חשבונות שלי".
[ואגב, עובדה מעניינת מספר בנו שליט"א: בחג הסוכות שלאחר 
מכן, הרבנית מבוסטון שאצלם התאכסנו באה לבקר בהרצליה. 
נהג מיוחד הביא אותה, ושהתה כמחצית השעה בה שוחחה עם 
התעניין  הביקור  לאחר  תחי'.  הרבנית  ותבדלחט"א  זצ"ל  הרב 
אבא אצל הנהג מה היה כל-כך חשוב לרבנית מבוסטון לבוא 
ולבקר? אמר לו המלווה, שהרבנית באה לבחון מקרוב מי היא 
אשתו של הרב הזה שהיה אצלם. לבדוק אם היא אשכנזיה או 
של  בתו  אינה  הזו  שהנערה  האמינה  לא  פשוט  היא  תימניה... 
בלתי  בצורה  פרט  בכל  לה  לעזור  התמסר  כל-כך  הוא  אבא. 
רגילה עד שהיתה בטוחה שהיא בתו. ולכן באה לבדוק שאשתו 
של הרב אינה תימניה. וכשראתה את אמא (מדברת אידיש...) 

הבינה והתפעלה...]
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